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 الملخص:
تَدف الدراشة إلى التػرف على دهر رأس المال المػرفي في تحلّق اليجاح الاشتراتّجي نو هجَة ىظر أغضاء ٍّئة 

ي، هتم جهع البّاىات الأهلّة للدراشة التدرِس في جانػة الأزٍر بغزة، هاغتهدت الدراشة على الميَج الُضفي التحلّل
( فلرة، هجرى تُزِػَا على غّية غشُائّة نو أغضاء ٍّئة التدرِس بلغت 39نو خلال أداة الاشتبّان الذو تتكُن نو )

هتُضلت الدراشة إلى تُفر رأس المال المػرفي  .SPSS( نفردة، هتم تحلّل اليتائج باشتخدام البرىانج الإحطائي 160)
الأزٍر بأبػادً )رأس المال البشرو، رأس المال الَّكلي، رأس نال الػلاكات( بدرجة نرتفػة بهتُشط في جانػة 

(. هتُضلت الدراشة إلى هجُد تأجّر 3.69(، هشجل اليجاح الاشتراتّجي نصتُى نرتفػاى بهتُشط حصابي )3.71حصابي )
في تحلّق اليجاح الاشتراتّجي في جانػة  ( لرأس المال المػرفيα ≤ 0.05نػيُو ذو دلالة إحطائّة غيد نصتُى )

%(، هتُضي الدراشة إدارة جانػة الأزٍر بهزِد نو الاٍتهام بتػزِز رأس المال 69.1الأزٍر، بلدرة تفصّرِة بلغت )
 المػرفي بكل نكُىاتٌ البشرِة هالَّكلّة هالػلائلّة لما لٌ نو تأجّر كبّر على اليجاح الاشتراتّجي.

 (رأس المال المعرفي، النجاح الاستراتيجي)  كلمات مفتاحية:  

The Role of the Intellectual Capital in Achieving the Strategic Success 

Case study: Al Azhar University of Gaza 
Abstract: 

The study aimed at identifying the role of the intellectual capital in achieving the strategic success 

according to the perspectives of the faculty members at Al Azhar University of Gaza. The study 

adopted the analytical-descriptive approach. A questionnaire consisting  of (39) paragraphs was 

used as a tool of the study and it was distributed upon a random sample consisted of (160) faculty 

members. After collecting the data collection, the statistical package program (SPSS) was used to 

analyze the result.  

The results showed that, at Al Azhar University, the intellectual capital with its different resources 

(human, structure, and relation) was highly available with a mean reached to (3.71). The results also 

indicate that the strategic success scored a high level, where its mean  reached to (3.69). The study 

showed that there was a statistical, significant effect at the level of (α ≤ 2.25) for the intellectual 

capital in achieving a strategic success at Al-Azhar University with an explanatory capacity of 

(69.1%).   

The study recommends that the administration of Al-Azhar University should pay more attention to 

enhancing the different resources of the intellectual capital as it has a significant impact on the 

strategic success. 

 
          Keywords: Intellectual Capital, Strategic Success 
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